
»وحي��د چ��اووش« متول��د 1349 در 
تهران و فارغ التحصيل رشته  كارشناسي 
شيمي كاربردي اس��ت. او از سال 1374 
در حوزه هاي مختلف توليد فيلم مستند 
مش��غول ب��ه فعالي��ت ب��وده و تاكنون 
تهيه كنندگي و كارگردان��ي بيش از 40 
عنوان فيلم مستند را بر عهده داشته است. 
»چاووش« پيش از اين بيشتر با ساخت 
مستندهاي مرتبط با دفاع مقدس همچون 
»نيست اما هست« و »س��قف آسمان« 
و كس��ب جوايز مختلف از جشنواره هاي 
سينماحقيقت، فيلم كوتاه تهران، جايزه  
ش��هيد آويني و جش��نواره  دفاع مقدس 
شناخته مي شد. اما حالا چند سالي است 
كه همزمان با رونق گرفتن آئين پياده روي 
اربعين در عراق، او تم��ام اهتمام خود را 
صرف ثبت اين بزرگ تري��ن راهپيمايي 

جهان اسلام كرده است. 
»چاووش« درب��اره  اين حماس��ه  عظيم 
مردمي مي گويد: »س��ه ش��اخصه اي كه 
اين راهپيماي��ي را در جه��ان يكتا كرده 
اس��ت يكي طول فاصله  مكاني آن است 
كه از فاو و بصره و بقيه  ش��هرهاي اطراف 
550 كيلومتر به سمت كربلا راهپيمايي 
مي كنند. دوم مدت آن ك��ه طي 20 روز 
انج��ام مي پذيرد و س��وم حجم جمعيت 
اس��ت كه 20 ميليون نف��ر تخمين زده 
مي شود كه هيچ رئيس جمهور يا رهبري 
پيدا نمي شود كه بتواند اين تعداد آدم را 

بسيج كند.« )سينماپرس(
»چاووش« البته بيش از آنكه اهل حرف 
باش��د، اهل عمل اس��ت و حاص��ل اين 
اهتمام او ب��ه اين واقعه  عظيم، س��اخت 
و تهي��ه  مس��تندهاي درخش��اني چون 
»يادداش��ت هاي يك پياده«، »شما چه 
كسي هستيد؟«، »ماما نزَيهه«، »حاشيه اي 
كوت��اه از يك مت��ن بلن��د«، »قصه هاي 
ناخوانده«، »صبحي كه نزديك اس��ت« 
و... است كه همگي در س��ال هاي اخير، 
زينت بخش آنتن رسانه  ملي در روزهاي 

پاياني ماه صفر بوده اند. 
 در اين ميان، »يادداشت هاي يك پياده« 
جزو نخس��تين مس��تندهايي است كه با 
موضوع »پي��اده روي ميليون��ي اربعين« 
ساخته شده است و به ش��كل گيري اين 
حماسه  مردمي پس از سقوط ديكتاتوري 
صدام مي پردازد. حضور اف��راد از پيرزن و 
پيرمرد تا خردسالان، از جوانان برومند تا 
افراد داراي معلوليت از اقصي نقاط عراق، از 

جمله  جذابيت هاي اين مستند ديدني است 
كه بارها از رسانه  ملي پخش شده است. 

مستند »ماما نزَيهه« نيز به تهيه كنندگي 
»وحي��د چ��اووش« و كارگرداني »امين 
قدمي« در 38 دقيقه ب��ه واگويه  رنج زني 
عراقي ب��ه نام »مام��ا نزيه��ه« در دوران 
ديكتاتوري صدام و تصوير ش��ور و شعور 
ش��يعيان عراقي در ايام عزاداري س��الار 

شهيدان در اربعين حسيني مي پردازد.
ام��ا ش��ايد مش��هورترين مس��تندهاي 
»چ��اووش« درباره  پي��اده روي ميليوني 
اربعين، دو مس��تند »ش��ما چه كس��ي 
هستيد؟« و »حاشيه اي كوتاه از يك متن 
بلند« هستند كه مورد تقدير جشنواره هاي 
مس��تند هم قرار گرفته  و بارها و بارها از 
جمله در همين امس��ال، از ش��بكه هاي 

مختلف تلويزيون پخش شده اند. 
»شما چه كسي هستيد؟« محصول سال 
1390 با دس��تمايه ق��رار دادن حركت 
كاروان پي��اده مردم بصره ت��ا كربلا طي 
18 روز، سعي در به تصوير كشيدن عشق 
و علاقه م��ردم اين ديار ب��ه اهل بيت)ع( 
دارد؛ اين اثر با انتخاب 12 موضوع در اين 
راهپيمايي از بصره تا كربلا، بخشي از ارادت 
مردم را به زيارت امام حس��ين)ع( نشان 
مي دهد؛ مردمي كه در كنار مسير حركت 
زوار، تمام دارايي هاي خود را در اختيار آنها 
قرار مي دهند تا خستگي راه را از او بگيرند. 
اين مستند مصاحبه محور است و سعي 
مي كند با قرار دادن سوژه ها در موقعيت 
مناسب، احساس��ات آنها را تصوير كند. 
»مجيد مروت پور« اين مس��تند را براي 

شبكه  افق تهيه كرده است. 
چاووش در توضي��ح دليل انتخاب عنوان 
»شما چه كس��ي هس��تيد؟« براي اين 
مستند مي گويد: »دو اس��تعاره از عنوان 
اين مستند برداشت مي شود: بيننده وقتي 
فيلم را ببيند متوج��ه راز و رمز پنهان آن 
مي شود. زيرا كه سعي كرديم در اين فيلم، 
خادمين سيدالشهدا)ع( را نشان دهيم و 
بيننده با ديدن تصاوير، مي تواند خودش 
را در آينه  زائرين ببيند و متوجه شود كه 
خودش كجاي معركه قرار گرفته اس��ت 
و به چه ميزان دينش را ب��ه اهل بيت ادا 
كرده است. دومين استعاره  آن، مربوط به 
حضرت سيدالشهدا)ع( مي شود و ما با اين 
فيلم، خواستيم مصداق واقعي شعر »اين 
حسين كيست كه عالم همه ديوانه  اوست« 

را عينيت ببخشيم.«

مستند 70 دقيقه اي »حاشيه اي كوتاه از 
يك متن بلند« به تهيه كنندگي شبكه  دوم 
سيما نيز در چهار اپيزود، روايتي است از 
عشق يك فيزيكدان مسيحي، يكي از شيوخ 
صائبين عراق )پيروان حضرت يحيي )ع(( 
و افراد تازه مسلمان با مليت هاي مختلف 
چيني، اروپاي��ي، آفريقاي��ي، اندونزيايي 
و... به اباعبدالله الحسين و حضور آنان در 
پياده روي اربعين. اپيزود چهارم نيز به كربلا 
و اتفاقاتي كه براي زوار مي افتد اختصاص 
دارد. اين مستند، در جشنواره  اخير سينما 
حقيقت، موفق به كس��ب عنوان بهترين 

مستند عاشورايي شد. 
»چ��اووش« البته چن��دان رابطه  خوبي 
ب��ا رس��انه ها ن��دارد. ام��ا در مع��دود 
گفت وگوهاي��ش، نش��ان داده كه منتقد 
نگاه سطحي برخي مستندسازان به اين 
واقعه  عظيم مردمي است: »موضوع براي 
كار كردن بسيار فراوان است، اما متأسفانه 
معمولاً در سطحي ترين شكلش پرداخت 
مي ش��ود. به اين صورت كه مستندهاي 
تلويزيوني هميش��ه ب��ه پوس��ته ماجرا 
نگريسته اند؛ يك دوربين گذاشته اند و از 
زائران درباره حس و حالشان پرسيده اند. 
در حالي كه اين نوع آثار مخاطب را پس 
مي زن��د. تلويزيون يك ماه مان��ده به ماه 
محرم تازه يادش مي افتد بايد براي 60 روز 
محرم و صفر برنامه توليد كند. به همين 
دليل اين آثار معمولاً س��طحي از آب در 
مي آي��د، اما در حال حاض��ر كه تغييرات 
مديريتي در تلويزيون در حال انجام است، 
فرصت بسيار مناسبي است براي مديران 
ارش��د تا يك خانه تكاني درس��ت انجام 
بدهند و براي محرم و صفر فكري اساسي 
كنند. پيشنهاد من اين است كه گروهي 
به عنوان گروه محرم در هر شبكه تأسيس 
ش��ود و براي 60 روز محرم و صفر بودجه 
سالانه داشته باش��د تا بتواند برنامه هاي 

كيفي مناسبي را تأمين كند. )ايسنا(
 وي در گفت وگويي ديگر، يكي از علت هاي 
ضعف اين آث��ار را چنين بي��ان مي كند: 
»يك��ي ديگ��ر از علت ه��اي يكنواختي 
فيلم ها اين است كه يك عده اي از جماعت 
هنرمندان تا اسم دين مي آيد حالشان بد 
مي شود و رويشان را برمي گردانند و اصلًا 
وارد اين مقوله نمي ش��وند و آن كساني 
كه متدين هستند وقتي وارد اين مقوله 
مي شوند، به سطحي ترين وجه خودشان 
را خلاص مي كنند و همه وظايف خود را 

گردن خدا و پيغمبر مي اندازند.«
اما مس��تندهاي »چاووش« به موارد بالا 
ختم نمي شود. »قصه هاي ناخوانده« يكي 
ديگر از مستندهاي درخشان »چاووش« 
با نگاهي متفاوت به آئين پياده روي اربعين 
و پيوند شيعيان ايران و عراق در سال هاي 
سخت حكومت صدام است. اين مستند كه 
كاري از گروه مستند شبكه دو سيماست، 
در يك قسمت 50 دقيقه اي و دو اپيزود به 
زندگي يك روحاني به نام »س��يد موسي 
عميدي« از ش��اگردان امام خميني)ره( 
در نجف اشرف مي پردازد. ماجراي »سيد 
موسي« از زماني آغاز مي شود كه پس از 
انقلاب و وقوع جنگ ايران و عراق، دولت 
عراق اين روحان��ي را به جنگيدن با ايران 
فرامي خواند، ولي او و چهار تن از دوستانش 
از اين كار امتناع و خودداري مي كنند. در 
اين ميان اتفاقاتي براي او و دوستانش به 
وقوع مي پيوندد كه به نوعي ش��بيه قيام 
سيدالشهدا)ع( اس��ت. پيوند زندگي اين 
روحاني ب��ا پي��اده روي اربعين نيز بخش 

ديگري از اين مستند است. 
اما آخرين اثر »وحيد چاووش« با موضوع 
پياده روي اربعين، مس��تندي است به نام 
»صبحي كه نزديك است« كه در بخشي 
از آن به تحركات گروه هاي تروريستي در 
مسير پياده روي زوار نيز پرداخته مي شود. 
در اي��ن مس��تند 65 دقيقه اي هم��راه با 
زائران اباعبدالله )ع( از ش��روع پياده روي 
در روز اربعي��ن به مدت 10 روز مس��تمر 
فيلمبرداري شده و در آن به جست وجو و 
نمايش منازلي كه حضرت سيدالشهدا)ع( 
در طول مسيرش��ان از مدينه تا عراق در 
آنها تش��رف يافتند، پرداخته شده است. 
»صبح��ي كه نزدي��ك اس��ت« از منظر 
تاريخي اهداف و ريشه  شكل گيري گروه 
تروريستي موسوم به »داعش« را معرفي 
مي كند، اينكه اين پديده به ظاهر چهار يا 
پنج ساله چگونه در جريان تاريخي 1400 
ساله فعاليت كرده، ناكام مانده و همواره نيز 

ناكام خواهد ماند. 
مس��تندهاي »چاووش« همگ��ي بعد از 
پخش از رس��انه  ملي با اس��تقبال فراوان 
روبه رو شده اند. چنانكه مستند »شما چه 
كسي هستيد« او، امس��ال چندين بار از 
چندين شبكه  تلويزيون بنا به درخواست 
مردم پخش شد. شايد علت اين استقبال 
را باي��د در اي��ن گفته هاي »چ��اووش« 
جس��ت وجو كرد: »من از آن پيرزني كه 
به زوار خدمت مي كرد، خجالت مي كشم. 
او همه  زندگي اش را صرف خدام حضرت 
سيدالش��هدا )ع( كرده بود و در حالي كه 
از نظر مادي هيچ چيز نداش��ت، زوار را با 
التماس به سر سفره اش مي برد و سفره اي 
انداخته بود كه همه را متعجب مي كرد! من 
هم همه وسعم را روي فيلم هايم گذاشتم و 
هنوز هم قانع نشده ام، اگر كسي به كمك 
بيايد و نظري بدهد آنه��ا را بهتر خواهم 
كرد.«او با همه  وسعش، براي ثبت حماسه  
اربعين مستند مي سازد و چند سالي است 
كه تمام دغدغه اش، اين راهپيمايي عظيم 
مردمي است؛ مستندسازي كه بي توجه به 
تقدير و تشكرها، كارنامه اي بسيار پربارتر 
از بسياري از مديران فرهنگي در اين چند 
س��ال اخير از خود به جا گذاشته و فراتر 
از بس��ياري از نهادهاي عري��ض و طويل 
فرهنگي، به رسالت خود درثبت واقعيت ها 
پايبند بوده است. باشد كه تقدير حقيقي 
از او، توس��ط صاحب اين حماسه  باشكوه 

انجام گيرد. 
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شبكه هاي تلويزيوني بايد »گروه محرم« داشته باشند
مستندسازي كه خودش را وقف ثبت پياده روي اربعين كرد

   سپيده آماده
بيست و هش��تمين نشست س��ينما روايت با 
نمايش مستند »پنج دوربين شكسته« برگزار 
شد. اين مس��تند كه توسط يك فلسطيني به 
نام عماد برنادت ساخته ش��ده است گزارشي 
تصويري ارائه مي ده��د از وقايع مربوط به يك 
بازه زماني پنج ساله در فلسطين اشغالي و در 
كرانه باختري رود اردن. عماد برنادت كشاورزي 
فلسطيني است كه با استفاده از دوربين هاي 
ش��خصي اش به ضب��ط يك س��ري تصاوير از 
درگيري هاي كرانه باختري پرداخته و سپس 
اين تصاوير را با يك تدوي��ن حرفه اي به اثري 
مس��تند بدل كرده اس��ت.   در نشست گپ و 
گفت اين مس��تند علاوه بر رس��ول شادماني 
مجري نشست، عباس كريمي منتقد و شفيع 
آقامحمديان سينماگر هم حضور داشتند. اين 
مستند 114 قسمتي با موضوع انقلاب و دفاع 
مقدس ساخته شده و در محتواي خود ترويجگر 

سبك زندگي ايراني- اسلامي است. 
 چط�ور ي�ك فلس�طيني مي تواند در 

اسرائيل مستند بسازد؟ 
آقامحمديان با بيان اينك��ه كارهايي كه برآمده 
از دل هس��تند ب��ر دل هم مي نش��ينند، گفت: 
مس��تندهايي كه توليد آنها زمينه جوشش��ي 
دارد طبيعي اس��ت كه خيلي سريع مورد توجه 
مخاطبان ق��رار گيرند. صدا و س��يماي ما بارها 
و بارها مس��تندهايي را درباره اوض��اع مردمان 
فلسطين پخش كرده است اما در ميان اين همه 
مستند كاري كه واقعاً برآمده از دل مستندساز 
باشد كم اس��ت. در مورد آثاري كه دلي ساخته 
شده اند همتراز با توليد، ديده شدن است كه اثر 
دارد.  وي ادامه داد: واقعاً چند درصد مسلمانان 
جهان همين فيلم »پنج دوربين...« را مي توانند 
ببينند؟ اين يك واقعيت است كه در كل جهان 
فقط اين جمهوري اسلامي اس��ت كه پاي اين 
فيلم ها ايستاده و باعث ديده شدن آنها مي شود. 
آقامحمديان سپس به طرح سؤالي درباره اين 
مس��تند پرداخته و گفت: در كن��ار ديدن اين 
مستند بايد به اين س��ؤال هم پاسخ دهيم كه 
چطور يك فلس��طيني مي توان��د درون خاك 
اسرائيل و در حضور سربازان اسرائيلي مستند 
بسازد؟ دليل آش��كار اس��ت. صهيونيست ها 
مي خواهند اين ط��ور تداعي كنند كه طرفدار 
دموكراسي هستند و براي همين توليد چنين 
مستندهايي را تحمل مي كنند. از آن طرف آنها 
بدشان نمي آيد كه حين ساخت اين مستندها 
شرايطي فراهم ش��ود براي ضبط تصاويري از 
خشونت فلسطيني ها كه نمايش آن مي تواند 

به نفع اسرائيلي ها باشد. 

   چرا اسرائيل فيلم را به اسكار فرستاده؟
عباس كريمي منتقد س��ينما در ادامه نشست 
اظهار داشت: مستند موردنظر تصاويري دلي از 
خانواده اي را نشان مي دهد كه خود و اطرافيانش 
به طور كاملاً مستقيم درگير نسل كشي در كرانه 
باختري شده اند. البته نبايد نقش تدوينگر كار 
را در توليد اين كار فراموش كرد. اين تدوينگر 
كاملًا حرفه اي نشان داده و هوشمندانه فيلم را 
براساس مقاطع زماني مرتبط با شكسته شدن 
دوربين هاي فيلمبرداري ش��كل داده اس��ت.  
وي ادام��ه داد: هرچه فيلم پيش م��ي رود بازه 
زماني مربوط به فيلمبرداري كمتر مي ش��ود و 
اين نشان دهنده آن است كه دوربين در مدت 
زماني كمتر توسط صهيونيست ها از بين رفته 
است و به بيان بهتر شدت خشونت ها افزايش 
يافته است.  كريمي افزود: اينكه اسرائيل فيلم 
را براي اسكار مي فرستد در اين جهت است كه 
به مخاطب آن طرف اينطور القا كند كه كودك 
درون فيلم با آموزه هايي بزرگ مي شود كه او را 
به يك نيروي نظامي بدل مي كند. ضمن اينكه 
فيلم طوري فيلمبرداري شده كه همواره اين 
طور القا مي كند كه اين فلسطيني ها هستند كه 

آغازگر درگيري هايند. 
  تحريم فيلم هاي ضدصهيونيستي

در اين هنگام يك��ي از مخاطبان نشس��ت از 
اين گفت كه يك��ي از دلايل اينكه اس��رائيل 
فيل��م را براي اس��كار فرس��تاده مي تواند اين 
باشد كه درگيري هاي فلس��طيني ها را عادي 
نشان دهد تا با عادي نش��ان دادن اين مسئله 
شرايط براي تبليغ فيلم هاي خودشان فراهم 
شود. آقامحمديان در پاس��خ به اين مخاطب 
گفت: اگر بخواهم قدري صريح تر صحبت كنم 
مي توانم بگويم كه اين فيلم آنقدرها هم به نفع 
فلسطيني ها نيست اما اگر در جاهايي پخش 
شود كه كسي چيزي از فلسطين نمي داند قطعاً 

مي تواند مثمرثمر باشد. 
وي ادامه داد: چه بخواهيم چه نخواهيم دنياي 
غرب طرفدار صهيونيست هاست و كافي است 
فيلم هاي تاريخي كه درباره تاريخ اعراب ساخته 
شده را مرور كنيد تا دريابيد اوضاع از چه قرار 
است. آثاري مانند »ش��ير صحرا« يا »لورنس 
عربس��تان« در كنار مزايايي ك��ه دارند اغلب 
سعي دارند مس��لمانان را بدوي نشان دهند.  
آقامحمديان افزود: ي��ادم مي آيد كه در زمان 
حضورم در مركز گس��ترش س��فارش فيلمي 
ضدصهيونيس��تي را به يك فرانس��وي داديم 
و محصول كار هم قابل قب��ول بود اما حتي به 
ما اجازه عرض��ه فيلم در بازار فيلم جش��نواره 

كن داده نشد!

»شمايل هاي عاش�ورايي« و تاريخچه آنها 
در خان�ه هنرمن�دان ايران مورد بررس�ي 

قرار گرفت. 
به گزارش »جوان« به نق��ل از روابط عمومي 
خانه هنرمندان ايران، در چهارمين نشس��ت 
سالانه هنرهاي عاش��ورايي، نشست بررسي 
شمايل هاي عاشورايي به روايت هادي سيف 
و س��عيد باباوند در تالار استاد اميرخاني خانه 

هنرمندان ايران برگزار شد. 
در ابتداي اين نشس��ت دكتر هادي سيف به 
ايراد س��خنراني خود با عن��وان »تجلي يكي 
ش��دن ايمان و ذوق در آثار نقاش خيالي سازِ 
مردم كوچه و ب��ازار، »محمد مدبر« پرداخت 
و در مقدمه س��خنراني اش گف��ت: در عرصه 
مذهبي نگاري ردپاي آشكاري در تاريخ هنر 
ايران وجود ندارد، چراكه از يك سو منابع اندك 
و اسناد پراكنده هستند و از سوي ديگر آثاري 
از اين دست كه متعلق به پيش از دوران صفوي 
بوده اند، عمدتاً از بين رفته اند. بنابراين در اين 
بررسي عصر صفوي را عصر آغاز مذهبي نگاري 
و پرده ها را نخستين اس��ناد مذهبي نگاري و 

خيالي نگاري نقاش��ان گمنام فرض مي كنيم. 
اين نگارگران اف��رادي مخلص و بي ادعا بودند 
كه نه از حمايت درباري بلكه از پشتيباني مردم 

كوچه و بازار برخوردار بودند. 
در ادامه اين نشست س��عيد باباوند سخنراني 
خود با عنوان »نگاهي ب��ر تاريخچه هنرهاي 
تجسمي عاشورايي« را آغاز كرد و ضمن اشاره 
به س��ابقه نه چندان طولاني هن��ر مذهبي و 
عاش��ورايي گفت: پيوس��تگي ميان نقاشي و 
ادبيات ايران امري انكارناپذير اس��ت. ش��عر 
عاشورايي به رغم دارا بودن قطعاتي درخشان 
و ماندگار، تا دوران صفوي��ه و برپايي مجالس 
روضه خوان��ي بر پاي��ه كتاب روضه الش��هدا 

جايگاهي عمده پيدا نكرده بود. 
اين منتقد هنرهاي تجسمي ضمن ابراز تأسف 
از ابتذال وارد ش��ده به برخ��ي از اين تصاوير، 
چنين اتفاقي را مش��ابه آن چيزي دانست كه 
در دوران مكتب ش��يراز و به واس��طه تكثير 
نسخه هاي ارزان قيمت كتاب صورت پذيرفت و 
در پايان گفته هايش به انتقاد از انحراف صورت 

پذيرفته در اين جريان پرداخت. 

غرب اجازه اكران فيلم ضداسرائيلي را نمي دهد

 بيست و هشتمين نشست سينما روايت با نمايش مستند 
»پنج دوربين شكسته« برگزار شد

 تاريخچه »شمايل هاي عاشورايي« 
در خانه هنرمندان ايران ورق خورد

تبريك ابوالقاسم طالبي به مريلا زارعي
مريلا زارعي به خاطرحضور تأثيرگذار در  

فيلم »شيار 143«  از سوي هيئت داوران 
هشتمين دوره جش��نواره آسيا پاسيفيك 

جايزه ويژه را دريافت كرد.  
به گزارش »جوان«، زارعي اما هنگام دريافت 
جايزه اش در سخناني قابل تحسين با اشاره 
به مادران شهيد كشورش اظهار داشت: »از 
داوران تشكر مي كنم. خوشحالم كه اين جايزه را دريافت كردم. من يك ايراني هستم. 
ايران كشوري است پهناور و ثروتمند در قلب آسيا با مردماني صلح دوست؛ ثروتمند نه به 
خاطر نفتش، بلكه براي مادراني كه براي دفاع از كشورشان در جنگ نابرابر هشت ساله، از 
فرزندان و شوهرانشان گذشتند. از شما مي خواهم به افتخار مادران سرزمينم، اداي احترام 
و تشويق كنيد.« اما پس از دريافت اين جايزه توسط زارعي، ابوالقاسم طالبي كه سابقه 
همكاري با زارعي در فيلم »دست هاي خالي« را نيز دارد، در متني خطاب به وي به خاطر 
دريافت جايزه آسياپاسيفيك و صحبت هاي جالب توجه او، به وي تبريك گفت: سلام 
سركار خانم مريلا زارعي بانوي سينماي ايران.  به حق فاطمه الزهرا)س( مبارك باشد 
رساندن صداي شهيدان راه حسين)ع( در اربعين شهادتش بر بلنداي استيج كفر به وسيله 
شما كه زني هستيد از سلاله قهرمانان تاريخ كشورمان ايران عزيز. اين جايزه براي شما 
افتخار نيست بلكه افتخاري براي كافران به راه انقلاب اسلامي است كه در مقابل عظمت 

حق زنان ايران سرخم كردند و بخيل نيستم كه اين كرنش را به آنان نيز تبريك بگويم. 

هيچ جرياني به اندازه بسيج تأثيرگذار نيست
نماينده مردم تهران در مجلس ش��وراي 
اسلامي گفت: هيچ جريان مردمي به اندازه 
بسيج نمي تواند در رسانه تأثيرگذار باشد و 

هم افزايي را در كشور تقويت كند. 
به گزارش »جوان« بيژن نوباوه وطن نماينده 
مردم تهران با بي��ان اينكه تمام عرصه هاي 
انقلاب اسلامي مي تواند با حضور بسيجيان 
پويا شود اظهار داشت:  با توجه به هجمه وس��يع دشمن عليه نظام مقدس جمهوري 
اس��لامي و همچنين ايجاد جنگ رواني عليه ارزش هاي اين انقلاب همچون بسيج، 
برگزاري همايش بسيج و رسانه مي تواند نقطه عطف پيروزي هاي رسانه اي ما باشد.  وي 
در ادامه با اشاره به اينكه »بسيج و رسانه« مفهومي پرمعنا و عميق است، گفت: ملتي كه 
ميليون ها بسيجي دارد قطعاً به خودي خود داراي ميليون ها رسانه است. وي همچنين 
با بيان اينكه هيچ جريان مردمي به اندازه بسيج نمي تواند در رسانه تأثيرگذار باشد و 
هم افزايي را در كشور تقويت كند، عنوان كرد: به فضل الهي امروز شاهديم كه روحيه 
و تفكر بسيجي در ميان اكثر قريب به اتفاق رسانه هاي داخلي ما وجود دارد اما اين امر 
بدان معنا نيست كه تمام اقدامات، فعاليت ها و ظرفيت هاي بسيج كشور توسط رسانه ها 
پوشش مناسب داده مي ش��ود.  نوباوه در پايان با ابراز رضايت از برگزاري همايش هاي 
استاني بسيج و رسانه در طول سال، خاطرنشان كرد: مطمئناً بهره گيري از پتانسيل بسيج 

و رسانه، مي تواند كشور را در امر اطلاع رساني به قله هاي پيشرفت و تعالي برساند. 

88498436سرويس فرهنگي

   معصومه طاهري
بارها گفته و شنيده ايم كه ميراث فرهنگي هر كشور 
اعم از ملموس و غيرملموس از شاخصه هاي هويتي 
آن اجتماع هس��تند؛  به همين خاطر كش��ورهاي 
مختلف س��عي مي كنند تا از كمترين داشته هاي 
تاريخي خود تحت هر عنواني كه هست حفاظت و 
صيانت كنند تا به  غير از ارائه عناصر هويتي به مردم 
كشورشان، بستر جذب گردشگر خارجي را فراهم 
كنند؛ چنانچه در امريكاي جوان با تاريخ 200 ساله 
 از زندان هاي مخوف قديمي خود به عنوان ميراث 

فرهنگي استفاده مي شود!
اين در حالي اس��ت كه در كش��ور ما آثار تاريخي و 
باستاني بسياري وجود دارد كه در هر شهر و روستايي 
مي توان ردپاي آنها را به وف��ور ديد؛ و اين حقيقتي 
است كه توريست هاي خارجي نيز اذعان داشته اند اما 
متأسفانه هربار شاهد اين هستيم كه برخي آثار و ابنيه 
تاريخي در سايه كم توجهي و اهمال ورزي ها درحال 
تخريب و نابودي تدريجي يا آني هستند و آب هم از 
آب تكان نمي خورد. يكي از اين آثار مهم تاريخي كه 
در يونسكو هم ثبت جهاني ش��ده است ميدان امام 
اصفهان است؛  اثري كه نه فقط مربوط به اصفهان بلكه 
به تمام ايران ارتباط دارد؛ به تازگي ديوارهاي آن تا 
نيمه نمناك و خيس خورده شده است البته فريدون 
الهياري مديركل اداره ميراث فرهنگي و گردشگري 
استان اصفهان در پاس��خ به خبرنگاران گفته اين 
جريان مربوط به س��ال ها پيش اس��ت و ما نزديك 
30 سال است كه ش��اهد اين نم زدگي خصوصاً در 
فصل هاي بارش در ديوارهاي اي��ن محل بوده ايم. 
جاي بسي تعجب اس��ت كه چرا بعد از 30 سال به 
گفته اين مدير هنوز براي برط��رف كردن آن اقدام 
جدي صورت نگرفته است تا حالا اين چنين شاهد 
رطوبت بر ديوارها نباشيم كه هر آن احتمال ريزش 
دارند؛ متأسفانه در سايه بي توجهي هاي مسئولان امر 
اين ميدان تاريخي درمعرض تخريب قرار دارد و گويا 
تا صداي بازرسان يونسكو در نيايد و تهديد نكنند كه 
ميدان امام را از ثبت جهاني خارج مي كنند آقايان 
همچنان به گمانه زني مشغول هستند و دست روي 

دست مي گذارند!!
البته ماجراي مشكلات ميدان سال هاست گريبانگير 
اين بناي تاريخي و جهاني شده است. مدت هاست 
بخشي از كاشي كاري هاي مسجد هم طبله كرده و 
فرو ريخته، فرو ريختن بخشي از كاشي هاي مناره 
اين بناي تاريخي، نماي زش��تي را به اين مسجد 
تاريخي داده است به ش��كلي كه هر لحظه امكان 
تخريب اين گنبد فيروزه اي زيبا وجود دارد. به دنبال 
انعكاس خبر ريزش كاشي هاي گنبد مسجد امام 
براي نصب كردنش اقدام نمودند،  اما چه اقدامي؟!  
گنبد فيروزه اي مسجد امام  يك نسل را در احاطه 
داربس��ت هاي زمخت فلزي گذراند. نكته عجيب 
اينجاست كه موضوع رطوبت ديوارهاي ميدان امام 
هرچند سال يك بار سوژه خبري و رسانه اي مي شود 
و بعد از مدتي هم از ياد مي رود و در تكراري بي نتيجه 

دوباره سخن از آن به ميان مي آيد.
البته اين موضوع را نمي توان كتمان كرد كه بخشي 
از اهمال ورزي هاي صورت گرفته بعضاً به دليل نوع 
نگاه مديران نفتي است كه از چنين گنجينه هاي 
ارزشمندي به درستي اس��تفاده نمي كنند. شايد 
اگر آثاري چون اين ش��اهكار تاريخي در كش��ور 
ديگري بود، قدرش را به مراتب بيشتر مي دانستند. 
دردناك تر اين كه رطوبت ديواره��ا و طبله كردن 
كاش��ي هاي گنبد مس��جد امام تنها بخشي ازاين 
بي توجهي هاست كه رسانه ها به تصوير كشيده اند؛ 
همين مسجد مدرس شيخ بهايي كه خود به تنهايي 
بيانگر فرهنگ و تمدن اسلامي ماست با كمال تأسف 
سال هاست به انبار سازمان اوقاف تبديل شده است 
در حالي كه آقايان مي توانستند اين مكان بكر تاريخي 
را به موزه تمدن اسلامي در دل شاهكار مسجد مبدل 
كنند؛ موزه اي كه علم و دانايي مسلمانان را در دوران 
ترسناك قرون وس��طا به رخ جهانيان مي كشد اما 
حتي ميراث فرهنگي حاضر نيس��ت ديوارهاي در 
حال ريزش اين مدرس را بندكشي ساده بكند و از 
آن محل حفاظت نمايد. چند سال پيش هم كلوم 
طلايي 300 ساله همين مسجد را به سرقت بردند 
و مدير ناآگاه ميراث فرهنگي استان در آن زمان در 
پاسخ به اعتراض رسانه ها كه ظاهراً تنها صداي حفظ 
آثار تاريخي و هويتي هستند با خونسردي گفت اين 
اتفاق چيز مهمي نبوده ما از اين كلوم ها زياد داريم!  
اما از آنجا كه ضربات تازيانه ب��ر پيكره ميدان امام 
تمامي ندارد، چند سال پيش هم عده اي از مسئولان 
استان ساعت آفتابي 300 س��اله مسجد را كندند 
و به دور انداختند كه واكنش هر روز توريست ها و 
تورليدرها را دربردارد؛ متأسفانه اين اهمال ورزي ها 
و س��وءمديريت ها به نام جمهوري اس��لامي تمام 
مي ش��ود به خصوص وقتي مهم ترين مخاطب آن 
توريست هايي هستند كه از گوش��ه و كنار جهان 
مي آيند. سؤال اينجاست چرا هيچ وقت هيچ كس 
به درس��تي از اين ش��اخصه هاي هويتي حفاظت 
نمي كند و براي آنها دل نمي سوزاند؟! وقتي اثري 
تاريخي در مركز شهري كه دهمين شهر توريستي 
دنياست اينگونه آسيب مي بيند واي به حال آثاري 
كه دور از دس��ترس هس��تند؛ آنها چه سرنوشتي 

خواهند داشت؟!

 ميدان امام اصفهان 
و بغض هايي كه در گلو دارد

   الناز خمامي زاده
حالا ديگر چند سالي است كه آئين پياده روي ميليوني اربعين سيدالشهدا، تمام برنامه ها و مناسك مرتبط با اين روز پرمصيبت را تحت الشعاع خود قرار داده و 
پياده روي اربعين را از حيث تجمع 20 ميليوني زائرين حرم اباعبدالله، به يكي از مهم ترين رخدادهاي سال شيعيان و حتي جهان اسلام تبديل كرده است.   از همين 
رو، در چند سال اخير، اين رخداد مهم به شدت مورد توجه مستندسازان متعهد قرار گرفته است و مستندهاي زيادي براي ثبت اين تجمع ميليوني ساخته و از 
رسانه  ملي در حوالي اين مناسبت پخش شده است. اما در اين ميان، شايد هيچ مستندسازي مانند »وحيد چاووش« به ثبت اين حماسه  مردمي اهتمام نداشته است. 


